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اجتماعی

بررسی الگوی مدیریت فرماندهان شهید؛

اگرامروزباکریوسلیمانیبودند،برایتأمینسلامتمردممبارزهمیکردند
آیت الله  اجتماعی: حضرت  سپهرغرب، گروه 
خامنه ای چندی پیش با اشاره به توان مدیریت 
شــهید باکری او را معجزه انقلاب نامیدند. به 
همین مناسبت، گفت وگویی با آقای سید پرویز 
فتاح، رئیس بنیاد مستضعفان انقلاب اسلامی با 
موضوع تحلیل »الگوی مدیریت شهید باکری« 

انجام شد.
     محوری ترین مفهومی که می خواهیم به آن 
بپردازیم، الگوی فرماندهی فرماندهان جنگ در دوره  
دفاع مقدس و امتداد آن اتفاق تا به امروز است. شما 
خاطره ای دارید از آقا مهدی باکری دارید که یک بار 
همــه را جمع می کند و یک ســخنرانی خاصی برای 

آن ها می کند. آن را برای ما تعریف کنید.
     بلــه من خاطره از آقا مهدی زیاد دارم. ولی 
آنکه شــما اشــاره کردید مربوط به افتادگی، منش و 
اخلاص این مرد خدا می شود. آقا مهدی مهندس بود. 
شــاید در بین فرماندهان جنگ زیــاد فارغ التحصیل 
رشــته ی مهندســی قبل از انقلاب نبودنــد. اما آقا 
مهدی در مهندسی شــان خبره بود. انصافاً مهندس و 
محاسب و مسلطّ بود. و وقتی احساس تکلیف می کند 
وارد میدان جنگ می شــود. در شهریور سال 59 که 
دانشــگاه ها تعطیل شد به جهاد ســازندگی رفتیم و 
آقا مهدی هم رئیس ما در جهاد ســازندگی اســتان 
آذربایجان غربی بود. جنگ که شد هفته ی اول چون 
چیــزی بلد نبودیم و ســربازی هم نرفتــه بودیم. به 
آمــوزش رزم رفتیم. آقا مهدی به مــا آموزش کار با 
خمپــاره را یاد می داد. و به آموزش رزم مســلّط بود. 
آموزش خمپاره  هم آن موقع برای ما خیلی جذاب بود 
و واقعاً هم مسلّط تدریس می کرد. بعد هم آقا مهدی 
شــهردار ارومیه شــد. من فکر کنم همــه ی عزیزان 
شــهرداری آن دوره ی کوتاه مدیریت ایشان را به یاد 
دارند. انقلابی، جهــادی، میدانی و با همه ی طبقه ی 
پایین شــهرداری آقــا مهدی خــودش را هماهنگ 
می کــرد. انگار نه انگار که ایشــان همان باکری با آن 

تبار و سواد و سابقه ی قبل از انقلاب است.
در دفاع مقدس هم فرمانده لشکر عاشورا شد. من 
و همرزم های ایشــان به یــاد نداریم که آقا مهدی به 
نیروها دستور بدهد. اصلًا مرام ایشان دستوری نبود. 
اخــلاق فرماندهی می کرد. فرماندهی حُســن خلق و 
اخلاص باکری بــود. مقر نیروها دزفــول بود و همه 
را بــرای عملیات جمع کردند. عملیات ســختی بود. 
آقا مهدی برای ســخنرانی همــه ی فرمانده تیپ ها و 
گردان ها را جمع کردند و به جمع بســیجی ها اشاره 
کرد و گفت عزیزان من شــب حمله اســت. این هم 
لشکر عاشــورا است. ســپاه آذربایجان، غیرت آذری 
دارد. فرماندهانــی که جلوی من به صف ایســتادند 
نوکر شمایند. این نوکرها یک سرکرده هم می خواهند 
کــه من همان ســرکرده ام. آقا مهدی ســرکرده  این 
نوکرها اســت و ما نوکر شماییم. شــما ببینید با این 
حرف چه اتفاقی در سپاه می افتد؟ سپاه دیگر دستور 
نمی خواهــد. آقا مهدی با این حرف ها دل های نیروها 
را برد. شعری از مرحوم علامه ی طباطبایی در این باره 

هست که می فرماید:
مهر خوبان دل و دین از همه بی پروا برد

رخ شطرنج نبرد آنچه رخ زیبا برد
من خس بی ســر و پایم که به سیل 

افتادم
او که می رفت مرا هم به دل دریا برد.

آن ها پــروا و ترس نداشــتند ولی مهر 
آقــا مهــدی دل همــه را برد. آقــا مهدی 
جلودارترین فرد سپاه و لشکر بود. آقا مهدی 
عقب نبود بلکه جلوتــر از همه بود. از آنجا 
فرماندهی می کرد. در همه ی عملیات ها ما 
یادمان اســت آقا مهدی از همه جلوتر بود. 
ببینید در آداب نظامی این خلاف اســت، و 
این عرف نیست. ولی در سپاه عاشورایی که 
امام حسین علیه السلام آن را به پا کرده این 
الگو اســت. اول برادرش حمید را فرستاد. 
و وقتی می خواســتند جنازه اش را بیاورند، 
اجازه نداد و گفت مگــر همه را آوردید که 
حمیــد را می خواهید بیاوریــد. این روحیه 
کجا پیدا می شود؟ این همان سپاه عاشورا و 
کربلاست که چنین می کند. آخرین فرازش 
بــه حاج احمد کاظمی قبل از شــهادت در 
بیســیم این بود که به حاج احمد گفت به 
اینجا بیــا و صحنه ای که مــن اینجا دارم 

می بینم در این عالم دیده نمی شــود. به قول حضرت 
آ قا، شهید باکری در آن لحظه بهشت را می دید. یا آقا 
مهدی زمینی ما در بهشــت بود و بهشت را می دید. 
خدا رحمت کند شــهید سپهبد حاج قاسم سلیمانی 
که چه زیبا گفت، شــهید نمی شــوند مگر اینکه قبل 
از شهادت به مقام شــهادت برسند. آقا مهدی انصافاً 
وقتی راه می رفت و صحبت می کرد، واقعاً احســاس 
می کردیم که یک شــهید زنده اســت. خلق، منش و 

رفتارش همه جلوه ای از تبار شهیدان بود.
      از شــهید بزرگوار حاج قاسم سلیمانی یاد 
کردید. ایشــان الگوی فرماندهی را جــزء افتخارات 
دوران دفاع مقدس می دانستند. یعنی فرماندهانی که 
خودشان در صف مقدم و در خط اول نبرد فرماندهی 
می کردند و می جنگیدند. اما امروزه مهم ترین حلقه ی 
مفقوده  مدیریتی کشــور این الگوی مدیریتی است. و 
جامعه ی جوان ما مدیری را می پســندد و با مدیری 
هم راستاســت و هم  گراست که احساس کند خودش 
در نقطه ی اصلی نبرد و فعالیت مشــغول اســت. این 
حلقه ی مفقوده را بایــد چه کار کنیم؟ آیا در انقلاب 
اســلامی و در برهه  ی فعلی به دنبــال تربیت چنین 
کادری هســتیم؟ و چنیــن کادری الان در منصــب 

فعالیت حضور دارد؟
     بایــد بگوییم که این منطق و این مشــرب 
در مکتب ما هست. مکتب شیعه آموخته های مکتب 
اهل بیت علیهم السلام است. ببینید من بیشتر از چهار 
ســال از طرف رهبر معظم انقــلاب رئیس کمیته ی 
امداد بودم. همیشــه می گفتم که الگوی ما کیست؟ 
آن موقعــی که حضــرت علی علیه الســلام به عنوان 
خلیفه ی حکومت اســلامی کیســه بر روی دوشش 
می انداخت و شبانه به در خانه ی مستضعفین می رفت 
یعنی خــودش آن مأموریت را انجام می داد و از وقت 
خواب شــبانه اش می گذشت و مسئولیت فردی اش را 

انجام می داد. شهید سلیمانی در دنیا نمونه ندارد. این 
مکتب ماست. این را باید درست بگوییم.

ایــن آموزه های ارزشــی در جبهه پیاده شــد. و 
در دفاع مقــدس ما ظهور و بروز پیــدا کرد. همه ی 
فرماندهان ما در خط مقدم شــهید شدند. ولی آیا در 
جنگ هایی که آمریکایی ها در این چهل سال آغازگر 
آن بودند، یک فرمانده  از آن ها کشته شد؟ برای همین 
اســت که آقای ترامپ می گوید ما در همه ی جنگ ها 
شکســت خوردیم. برای اینکه فرماندهانشان شکست 
خورده اند. و جســارت حضور در میدان را نداشــته و 
ندارنــد. کیلومترها دورتر از خط مقدم هســتند و به 
نیرو دســتور می دهند که به جلو برود. اما فرمانده ما 
حاج قاسم ســلیمانی در خط مقدم و در کنار نیروها 
حضور داشت. این مکتب ماســت. چه آنجایی که به 
محرومان کمک و خدمت رسانی می کند و چه آنجایی 
که در رزم و جنگ است. ببینید ما یک جلوه اش را در 
زلزله ی کرمانشاه دیدیم که بچه ها با همان روحیه ی 
بســیجی و انقلابی مردانه پای کار ایستادند. یا وقتی 
سیل در گلستان، خوزستان و ایلام آمد دوباره همین 
افــراد با همان روحیه ی دفاع مقدســی فرمانده ها به 
صحنــه آمدند، و مــن در معمولان و در شــهرهای 
گلستان دیدم که فرماندهان با همان روحیه شخصیت 
و مســئولیت و درجه شان را کنار گذاشتند و در خط 

مقدم سازندگی برای مردم کار کردند.
الان هم در همین مســئله ی اخیر، ویروس کرونا 
واقعاً پزشــکان و پرســتاران دارند جهاد می کنند. و 
جانشان را کف دست گرفته اند و خدمت می کنند. به 
لطف خدا، مرام حاج قاســم، مرام حاج احمد کاظمی 
و روحیه ی شــهید باکری ها و شهید همت ها در بین 
آحاد ملت نهادینه شده است. یعنی طیف کف جامعه 

این الگو را قبول کرده اند.
ـبِ الْحْوَالِ  امیر المؤمنیــن می فرمایند: »فیِ تقََلّـُ

عِلمُْ جَوَاهِرِ الرِّجَال«. وقتی مســئله ای پیش می آید، 
جوهــره ی انقلابی، انســانی و ایمانی بــروز می کند. 
و به لطف خــدا ما این را در مملکــت داریم. ما 41 
سال است که توانســته ایم همه ی موانع، همه ی پیچ 
و خم هــا، همه ی گردنه ها و همــه ی مصیبت ها را رد 
کنیم. ما الان قامتمان اســتوار است، و ایستادیم. دنیا 
دارد به ما نگاه می کند. ما داریم الگوســازی می کنیم. 
مــا الان نیاز به روحیه ی میدان داری و مدیران خاکی 
و ســاده مثل شهید باکری و شــهید سلیمانی داریم. 
ما نیاز به کســانی داریم که در خط مقدم باشــند و 
بــه مردم نگویند بروید، بلکه به مردم بگویند بیایید و 
من هســتم. آن وقت دیگر نیاز به دستور و خواهش و 
اصرار نیســت. چون مردم آن ها را از جنس خودشان 
می بیننــد. و دیگــر بین مدیریت و مــردم دوگانگی 
نخواهد بود. و وقتی مردم بین خودشــان و مسئولین 
فاصله ای نبینند، آن وقت فرمانبری از جنس اطاعت 

می شود.
      ایــن ویژگی »در خط مقدم بودن« نیازمند 
این اســت که فرمانده خود را از نظــر ذهنی هم در 
ردیف نیروهایش بداند و ایمان داشته باشد که بناست 

در کنار هم به موفقیت برسند.
      تقریباً دو ماه قبل از شــهادتش به مرخصی 
آمــده بود. و یکی از دوســتان مشــترکمان شــهید 
شــده بود. من اتفاقی با یکی از دوســتان برای دیدن 
خانواده شــان رفته بودم که آقــا مهدی را آنجا دیدم. 
بالاخره از لشــکر ایشان شهید شده بود و عادتش این 
بــود که به دیدن خانواده های شــهدا می رفت. وقتی 
خانواده ی این شهید آمدند، خیلی خودشان را وامدار،   
مقروض، بدهکار احساس می کردند. ولی آقا مهدی با 
زبان بی زبانی به آن ها می گفــت من بچه تان را بردم 
و شــهید کردم. چقدر آقا مهــدی بزرگ منش بود و 
افتاده و خاکی بود. در جلســات جهاد ســال 59 هم 

ایشان رئیس جلسه بود، یک روز حدود 30 
نفر در جلســه نشسته بودیم و تابستان هم 
بود، پارچ آب که خالی شد آقا مهدی آن را 
برداشت و خودش رفت پر کرد و آورد و به 
کســی هم نگفت که این کار را انجام دهد. 
ایــن مرام و آن فرماندهــی اش بود. ما الان 
از این الگوها می خواهیم. مردم ما طبعشان 
این گونه اســت. چرا دنیا این قدر شیفته ی 
حاج قاسم سلیمانی شد؟ چون مردم ایشان 

را دوست داشتند.
این صفا و ســادگی در حاج قاســم هم 
مشهود بود؛ سال گذشته می خواستم حاج 
قاسم را ببینم. ایشان به من گفت مهندس 
صبحانه به دفتر کار مــن بیا. صبح زود به 
دفتــرش رفتم. مســئول دفتــرش به من 
گفت شــما منتظر باشید حاج قاسم در راه 
اســت و دارد می آید. وقتی آمد خیلی عرق 
کرده بود، و گفت خیلی اذیت شــدم، چون 
پیاده روی کرده بود. روبروی من نشســت و 
مشــغول خوردن صبحانه شدیم. من پشت 
ســر حاج قاســم یک طاقچه دیــدم. یک 
نمایشــگاه پر از قاب شهدا بود، و فقط حاج 
قاسم بین آن ها زنده مانده بود. ولی حاج قاسم وسط 
همه ی آن ها مثل یک شهید زنده بود و خلق، منش و 

مهرش مثل شهید باکری بود.
آخرین دســت خط حاج قاســم که مــرا پاکیزه 
بپذیر، عین جمله ی شهید باکری است. شهدا همه از 
جنس نورند. نور عین وحدت اســت. الله نورالسماوات 
و الارض یک نور اســت، و انوار نیســت. شهید وقتی 
به خدا متصل می شــود از جنس خدا و نور می شود. 
اخلاق، منــش و کلامش نورانی می شــود. چرا الان 
کلام حاج قاســم هنوز مؤثر اســت. چون به آن نور 
ازلی و ابدی پیوســته و خدایی شده است. خداوند به 
شهدا و مؤمنین در آیه الکرسی چنین وعده داده است 
لُمَاتِ إلِیَ  نَ الظُّ کــه: »الَلهُّ وَلیُِّ الذَِّینَ آمَنُوا یخُْرِجُهُم مِّ
النُّــور«. اصلًا ظلمت دیدنی نیســت وقتی که به نور 
می رســد جلوه می کند. برای همین است که همه ی 
شهدا مثل حاج قاسم، شهید باکری، شهید همت و... 
متبلور می شوند، و جلوه می کنند چون پیوسته به آن 
منبع لایزال وصل هستند. نور از بین نمی رود و ازلی 
است. لذا ما یک چنین الگوهای نورانی داریم. و این ها 
خاموش شدنی هم نیستند. امام راحل عظیم الشأن ما 
فرمود که تا ابد این مزار شــهدا جلوه خواهند کرد. و 
فرمود انقلاب ما انفجار نور بود. دقت کنید این هم از 
جنس نور خدا اســت. برای همین سکنات و وجنات 
و جلوه هــای انقلاب ما نورانی و تأثیرگذار می شــود. 
چون روح الهی در آن هست. بقیه ی آدم ها این چنین 

نیستند و نمی توانند چنین تأثیراتی را بگذارند.
      با توجــه به این رزمایش عمومی و حرکت 
ملی که برای مقابله با ویروس کرونا شــروع شده، آیا 
رهبر انقلاب به مجموعه ی بنیاد برای پیگیری موضوع 

خاص تأکیداتی داشتند؟
      نظــر معظّم له همیشــه این اســت که ما 
مــردم داری کنیم. چند مــاه قبل مســتقیم به من 

فرمودند کــه آقای فتاح به مردم و به مســتضعفین 
برســید. بدون تردید دل آقا با مردم و مســتضعفان 
اســت. اصلًا آقا بنیاد را این چنین می خواهد. الان هم 
مــا موظیفم و وظیفه ی ذاتی و بالفعل  ما این اســت. 
مملکت الان دچار یک بحرانی شــده اســت که البته 
بــه لطف خدا و به عنایت شــهدا و آقــا مثل همه ی 
بحران ها مردم به ســلامت عبــور خواهند کرد. اما ما 
باید وظیفه مان را انقلابی، جهادی و دلســوزانه انجام 
بدهیم. اگر مهر مردم در دل ما مسئولین بیفتد همه 
کارها قابل حل اســت. به قول شــهید باکری ما باید 
نوکر و خاک پای مردم بشــویم. بالاخره اموال بنیاد 
بایــد روزی به درد بخورد. بــرای همین تا کمیته ی 
امداد، بهزیستی و شهرداری اعلام نیاز کردند، ما برای 
کمک درنگ نکردیم. حتی با آقای حناچی شــهردار 
تهران درباره ی کسانی که افراد فوت شده در اثر کرونا 
را در بهشت زهرا دفن می کنند صحبت کردم. خیلی 
کار ســختی است. این ها جهادی و عاشقانه و مؤمنانه 
عمل می کنند. به مسئول بهشت  زهرا خودم مستقیماً 
زنــگ زدم و گفتم ایــن کرونایی هــا مظلومانه دفن 
می شوند، و کفن و دفنشان به خاطر مسائل بهداشتی 
مظلومانه اســت. به این ها برســید و ما به همه یشان 

کمک کردیم.
ما از طریق شــهرداری به کســانی که در شرکت 
پســماند زحمت می کشند و زباله ها را جمع می کنند 
کمک کردیم. به مددجویان کمیته ی امداد و بهزیستی 
که توانایی خرید لوازم بهداشتی را نداشتند، خودمان 
احساس وظیفه کردیم و به آن ها کمک مالی کردیم. 
با کمک بهزیســتی به کودکان کار که در این اوضاع 
نمی تواننــد کار کنند، کمک کردیم. حتی الان داریم 
با شهرداری صحبت می کنیم تا به دست فروش ها هم 
رسیدگی و کمک بشــود. این ها آسیب پذیرند. این ها 
انســان و هم وطن ما هستند. و سلامتی مردم برای ما 
مهم است. حاج قاســم جانش را فدا کرد تا مردم در 

امنیت و در سلامت باشند.
رزمندگان ما رفتند تا مردم در امنیت باشند. الان 
امنیت مردم بــه یمن رزمندگان و شــهدا با همه ی 
تهدیدات تأمین شــده اســت. ولی صحت  و سلامتی 
مردم تهدید شــده، و ما مســئولین باید جلوی این 
تهدید بایســتیم. واقعاً الان هم احساس می کنیم که 
مثل دوران دفاع مقدس اســت؛ مدیــران ما باید در 
همین مســیر مبارزه با کرونــا جانمان را مثل باکری 
و حاج قاســم بدهیم. آقا مهدی پســر شــهید همت 
یــک جمله ای دارند که حضرت آقا هم به آن اشــاره 
کرده اند. این خاطــره را بگویم. حضرت آقا به مهدی 
همت فرمودند: شــما این جمله را گفتید؟ گفت بله و 
گفته بود اگر پدر من زنــده بود، الان همان کاری را 
می کرد که حاج قاســم می کند. آقــا فرمودند: آفرین 
همین درست است. الان من دارم می  گویم اگر شهید 
باکری ها و شــهید قاسم سلیمانی ها زنده بودند با آن 
همه روحیه چه کار می کردند؟ برای امنیت و سلامتی 
مــردم با کرونا مبارزه می کردنــد و برای تأمین لوازم 

بهداشتی به کمک مردم و بیمارستان ها می رفتند.

KHAMENEI.IR پایگاه اطلاع رسانی*

چگونه در خانه بمانیم

فرصت هایی که در قرنطینه خانگی دارید

ســپهرغرب، گــروه اجتماعــی: در این 
یادداشت می خواهیم راهکارهایی را به منظور 
گذرانــدن هر چه بهتر ایــن دوران در خانه 
ارائه دهیم. امیــد که گذران لحظات و تحمل 

سختی  ها برایمان آسان  تر گردد.
در زمان شــیوع بیماری  هــای واگیردار، یکی از 
اصلی  ترین کارها از بین بردن زنجیره  انتقال بیماری 
به یکدیگر اســت. امری که از آن می  توان با عنوان 
قرنطینه یاد کرد. در حال حاضر با توجه به شــیوع 
گســترده  بیماری کرونا در میهــن عزیزمان، توجه 
به این موضوع ضروری اســت. دستگاه  های دولتی 
به دلایلــی، قرنطینه ی اجباری در کشــور را جایز 
ندانســته  اند، اما برای حفظ جان خویش و ســایر 
هم  میهنــان و از بین رفتن ایــن بیماری، ضروری 
اســت که با اتخاذ قرنطینه ی اختیاری، در خانه  ها 
که به نظر امن  ترین مکان در شرایط کنونی هستند 

بمانیم.
در این یادداشــت می خواهیم راهکارهایی را به 
منظــور گذراندن هر چه بهتر ایــن دوران در خانه 
ارائــه دهیــم. امید کــه گذران لحظــات و تحمل 

سختی  ها برایمان آسان  تر گردد.
     تفکر

شــاید در طول سال به دلیل مشغله  های کاری، 
فرصتی برای تفکر وجود نداشــته باشــد. امری که 
از نگاه دین بســیار مهم بــوده و می  تواند پر پرواز 
آدمی گردد. از امام صادق)ع( روایت شده است که: 
»یک ساعت اندیشیدن در خیر و صلاح از هزار سال 

عبادت بهتر است«.
در شــرایط بد اقتصادی که بسیاری از مشاغل 
رو به کســادی نهاده و شــرایط مالی خوبی ندارند، 
دستگیری از همسایگان وظیفه  ای است که به طرق 

مختلف در روایات نیز تأکید شده است
با تفکر انسان می  تواند راه را از بی راهه بشناسد. 
جایــگاه خود در جهــان هســتی را دریابد. قدرت 
و عظمــت خداوند را بیش از پیــش حس کند. با 
اندیشــیدن در آنچه از دســت داده است، می  تواند 
بیش از پیش قدردان داشــته  هایش بوده و بهترین 
برنامه  ها را برای بهره  گیری بهتر و بیشــتر از آنها در 
نظر گیرد. پس از این زمان در خانه بودن می  توانیم 

برای شروعی دوباره و محکم  تر بهره گیریم.
فقط این نکته را در نظر داشــته باشــیم. همان 
طور که در حدیث نیز آمده است تفکر باید در خیر 
و صلاح باشــد. از افکاری کــه موجب از بین رفتن 
آرامش، ایجاد استرس و غیره می  شود باید به شدت 
پرهیز کنیم. چرا که خود سبب تلخی اوقات خواهد 

شد. نیک بیاندیشیم.
مطالعه  کتاب  های ســودمندی که در طول سال 
فرصت خواندن آن  ها برایمان موثر نبوده اســت در 
جهت  دهی به تفکراتمان قطعا مفید خواهد بود. چه 
بهتــر که زمانی از روز را بــه خواندن کتاب قرآن و 

فهم هر چه بهتر دین اختصاص دهیم.
     نزدیک شدن به فرزندان

نکتــه  دیگری که در این زمان به شــدت باید 
مد نظر قرار داده شــود نزدیک شدن به فرزندان 

لحاظ روحی آسیب  پذیرترین  به  اســت. کودکان 
قشــر جامعه در حال حاضر هستند در حالی که 
برای داشــتن آینده  ای نیکــو، باید روانی آرام در 
کودکی داشــته باشــند. در نتیجه والدین باید با 
حفــظ آرامش حاضری و باطنی از ایجاد تنش در 
بچه  هــا جلوگیری کنند. جــدای از آن که ماندن 
بیش از انــدازه در خانه برای بچه  ها نیز ســخت 
خواهد بود. در این زمان سعی کنیم محیط خانه 
را بــه گونه  ای فراهم کنیم کــه بتوانند به راحتی 

کنند. بازی 
در حالی کــه دید و بازدیدهــای عید به بعد از 
شکست کرونا موکول شده است، وسایل اضافی را 
جمع کــرده و محیط خانه را امن کنیم. زمانی را 
بــه بازی با کودکان اختصاص دهیم. در فضاهایی 
مانند حیاط  یا پشــت بام خانــه  به تفریح و بازی 
با آن  هــا بپردازیم. والدین، به ویــژه آن  هایی که 
در طول ســال عمده ی وقت خود را در بیرون از 
منزل هســتند از این زمــان بهترین بهره را برای 
نزدیک شــدن به فرزندانشان گیرند. با نوجوان و 
جوان خویش بیشتر حرف بزنند. از نقشه  هایشان 
برای آینده باخبر شــوند. انتظاراتشان از خود را 
بپرســند. با یکدیگر فیلم تماشــا کنند و در مورد 
مســائل مختلف با یکدیگر صحبت کنند. رســول 
اکرم)صلی الله علیه وآلــه( فرموده  اند: »فرزندان 
خود را گرامی بدارید و آنان را خوب تربیت کنید 

که موجب مغفرت شماست«.
   زینب مجلسی راد       

اگر قصد سفر دارید، گزارش زیر را بخوانید:

ریسک سفر در روزهای کرونایی چقدر است؟
ســپهرغرب، گروه اجتماعی: با وجود شیوع 
گسترده ویروس کرونا در ایران و جهان بسیاری 
از شــهروندان همچنان قصد سفر دارند. حال 
ممکن اســت این ســفرها ضروری باشد و یا 
غیرضروری؛ اگر شــما هم در تعطیلات پیش رو 
قصد سفر داخلی و یا خارجی را دارید به نکاتی 

که در گزارش زیر آورده شد توجه کنید.
این روزها مســافران زیادی در ایران و سایر نقاط 
جهان بر ســر دو راهی قرار گرفته انــد. ویروس کرونا 
سراسر جهان را در بر گرفته و باعث محدودیت، لغو و 

تعلیق سفرها شده است.
بســیاری از مسافرانی که در هفته آخر به سفرهای 
خاج از کشــور رفته اند، در فرودگاه هایی که غربالگری 
به صورت پیشرفته در آنجا انجام می شده، با صف های 

طولانی مواجه شده اند.
ممنوعیت سفر به بسیاری از کشورهای خارجی از 
جملــه اروپا برای اتباع خارجــی که قصد ورود به این 
کشورها را دارند تا 14 روز قرنطینه خواهند شد و این 
موضوع باعث می شــود که تمام برنامه ریزی های شما 

برای سفرتان با مشکل مواجه شود. 
بریتانیا و ایرلند، فرانسه و ایتالیا از جمله کشورهایی 

هستند که به لیست مناطق محدود اروپا پیوسته اند.
همچنین در بســیاری از شهرهای تورویستی که 
هر ســاله میزبان بســیاری از گردشــگران از جمله 
ایرانی ها بودند، برنامه ها و مراســمات مخلتف مانند 
کنســرت ها، رژه ها و مســابقات ورزشی و گردش با 
کشتی های کروز و همچنین ســرویس دهی هتل ها 

لغو شده  است.
سفر به کدام کشورها محدود شده است؟

اتریش، بلژیک، جمهوری چک، دانمارک، استونی، 
فنلاند، فرانســه، آلمان، یونان، مجارســتان، ایسلند، 
ایتالیا، لتونی، لیختن اشــتاین، لیتوانی، لوکزامبورگ، 
مالت، هلند، نروژ، لهستان، پرتغال، اسلواکی، اسلوونی، 
اسپانیا، سوئد و ســوئیس از جمله کشورهایی هستند 
کــه در فرودگاه های خود غربالگری پیشــرفته انجام 
می هند و مســافرانی که از کشورهای پرریسک مانند 
ایران به این مناطق ســفر می کنند، قرنطینه خواهند 

شد.

دســتگاه های دولتی کشورمان ایران، به شهروندان 
خــود در ایام نــوروز توصیه کرده اند که از ســفرهای 
غیرضــروری بپرهیزند. به طوری که حتی شــهرهای 
سیاحتی- زیارتی کشور نظیر مشهد مقدس، اصفهان، 
شــیراز و بندعباس نیز از ارائه خدمات به شــهروندان 

خودداری خواهند کرد
با این وجود برخی از شــهروندان ایرانی همچنان 
در تلاش هســتند که تعطیلات خود را به مسافرت 
بروند. با توجه به اینکه تورهای مســافری داخلی و 
خارجــی نیز لغو شــده، حتما قبل از ســفر خطوط 
رفت و برگشــت خــود را چک کنیــد، همچنین از 
ســرویس دهی هتل های مقصد و عدم شیوع ویروس 
کرونــا در آنجا مطمئن شــوید چرا که هر ســاعت 
ممکــن اســت خطوط هوایــی یا مرزهــای زمینی 

محدود و یا مسدود شوند.
به نظر می رسد با شــرایطی که این روزها ایران و 
جهان درگیر آن شــده اســت در خانه ماندن بهترین 

و کم دردسرترین انتخاب برای هر خانواده ای باشد.
عارف چراغی       


